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Agroforestry  -  Subsidieaanvragen en resultaten bebossing landbouwareaal 2018-2020

Agroforestry komt in Vlaanderen moeizaam van de grond. In 2013 hadden vijf landbouwers 
zich ingeschreven voor de subsidie voor de opstart van een boslandbouwsysteem voor een 
totale oppervlakte van 7,6 hectare. In 2014 hadden zich negen landbouwers ingeschreven, 
in 2015 tien voor een totale oppervlakte van 13,76 hectare. In 2016 was hun aantal al 
gestegen tot dertien en ook het aantal nieuw aangeplante bomen was gestegen tot 3748, 
zowat een verdrievoudiging ten aanzien van het seizoen daarvoor. De stijgende tendens 
zette zich door in 2017 met 16 landbouwers en in 2018 met twintig.

Het was op basis van die evolutie dat er perspectief kwam om het vooropgestelde areaal 
van 150 bijkomende hectare agroforestry tijdens deze periode van het gemeenschappelijk 
landbouwbeleid (GLB) 2014-2020 te kunnen realiseren. Als alle inschrijvingen voor 
aanplantsubsidie voor boslandbouwsystemen 2018 effectief aangeplant werden, zouden 
die 150 hectare net gehaald worden. Het goede nieuws heette toen dat er in 2019 en 2020 
een verdere stijging zat aan te komen. Inmiddels is er ook een nieuw Vlaams 
Regeerakkoord 2019-2024 gesloten dat sterk inzet op extra bebossing.

Voor het seizoen 2018-2019 en het seizoen 2019-2020 kreeg ik graag een antwoord op de 
volgende vragen, telkens graag per provincie.

1. a) Hoeveel landbouwers hebben zich ingeschreven voor subsidies in het kader van 
agroforestry?

b) Voor hoeveel oppervlakte heeft elke kandidaat zich aangemeld? 

Graag een overzicht van de precieze oppervlakte per aangemeld project en het 
aantal bomen dat zal worden aangeplant.

c) Hoeveel van deze landbouwers hadden eerder al andere projecten rond 
agroforestry opgestart?

d) Hoeveel van deze landbouwers zijn bioboeren?

e) Welk soort bedrijven zijn de andere die zich hebben aangemeld voor agroforestry?

f) Zijn er bij de begunstigden ook vzw’s, zoals natuurverenigingen? Zo ja, welke?



g) Hoeveel inschrijvingen werden geweigerd en waarom?

2. Welk subsidiepercentage werd aan elk goedgekeurd project toegekend en hoeveel 
bedroegen de geraamde aanplantkosten van de goedgekeurde inschrijvingen?

3. a) Hoeveel bomen werden telkens aangeplant in het kader van agroforestry?

b) Zijn hiervan al bomen verdwenen omwille van afsterven, stopzetten of een andere 
reden? Zo ja, hoeveel?

c) Op welke manier zal er worden op toegekeken dat alle afgestorven bomen, zoals 
het reglement stipuleert, opnieuw worden aangeplant?

d) Werden daar in het verleden controles op gedaan? Zo ja, wat waren daarvan de 
resultaten?

4. Werden er van de voorgaande toegekende subsidies teruggevorderd? Zo ja, hoeveel 
per jaar en om welke redenen?

5. a) In hoeverre heeft het feit dat agroforestry op akkerland sinds 2015 in aanmerking 
komt in het kader van de GLB-vergroeningsverplichting een stimulerend effect op 
de aanmeldingen voor agroforestryprojecten?

b) Welke andere beweegredenen kunnen meespelen in het stijgend aantal 
aanvragen?

6. a) Zal er nu de huidige programmaperiode 2014-2020 van het GLB afloopt, een 
evaluatie worden gemaakt van het beleid en de bereikte resultaten van 
agroforestry in Vlaanderen?

b) Zal er door de Vlaamse Regering een nieuw target rond bijkomende hectare 
landbouwgrond waarop agroforestry wordt toegepast worden vooropgesteld, gelet 
op de ambitie van het regeerakkoord om in te zetten op meer bebossing en de 
komst van het nieuwe GLB? Zo ja, in welke grootte-orde wordt dan gedacht?

7. Voor de periode 2014-2020 kreeg ik graag nog een antwoord op de volgende vragen, 
telkens opgesplitst per jaar en per provincie:

a) Hoeveel landbouwers hebben premies ontvangen voor de aanplant van bomen 
buiten agroforestry (subsidie voor bebossing van landbouwgrond via ‘BOS’ of 
‘BOS3’)?

b) Hoeveel andere premies (subsidie voor bebossing van landbouwgrond via ‘BOS’ of 
‘BOS3’) werden er betaald voor de aanplant van bomen?

c) Hoeveel oppervlakte aan bomen is er op landbouwareaal bijgekomen?

d) Hoeveel oppervlakte aan bomen is er op landbouwareaal verdwenen?

e) Hoe verhouden de cijfers op landbouwareaal zich ten aanzien van het aantal extra 
gecreëerde, resp. verdwenen oppervlakte van bomen in natuurgebied?

Deze vraag werd gesteld aan de ministers Hilde Crevits (709) en Zuhal Demir (794).



HILDE CREVITS
VICEMINISTER-PRESIDENT VAN DE VLAAMSE REGERING, VLAAMS MINISTER VAN ECONOMIE, INNOVATIE, 
WERK, SOCIALE ECONOMIE EN LANDBOUW

GECOÖRDINEERD ANTWOORD
op vraag nr. 709 van 22 juni 2020
van STEVEN COENEGRACHTS

1.
a) In 2018 schreven zich in totaal 20 landbouwers in voor de aanplantsubsidie voor 

boslandbouwsystemen (aanplant najaar 2018 – voorjaar 2019). Het ging om 2 
landbouwers uit de provincie Antwerpen, 3 uit de provincie West-Vlaanderen, 5 uit 
de provincie Oost-Vlaanderen, 4 uit de provincie Vlaams-Brabant en 6 uit de 
provincie Limburg.

In 2019 schreven zich in totaal 21 landbouwers in voor de aanplantsubsidie voor 
boslandbouwsystemen (aanplant najaar 2019 – voorjaar 2020). Het ging om 5 
landbouwers uit de provincie Antwerpen, 3 uit de provincie West-Vlaanderen, 5 uit 
de provincie Oost-Vlaanderen, 5 uit de provincie Vlaams-Brabant en 3 uit de 
provincie Limburg.

b) Tabel 1 geeft de oppervlakte en het aantal bomen per dossier.

Tabel 1. Aangevraagde oppervlakte en aantal bomen per indiener voor de 
steunmaatregel agroforestry in 2018 en in 2019

2018 2019
opp. 
boslandbouw-
perceel (ha)

aantal 
bomen 
inschrijving

opp. 
boslandbouw-
perceel (ha)

aantal 
bomen 
inschrijving

0,50 94 0,53 62
0,51 75 0,62 29
0,52 16 0,67 62
0,60 25 0,79 102
0,79 158 1,05 90
0,79 157 1,07 45
0,97 10 1,11 34
1,00 32 1,12 78
1,04 69 1,17 106
1,11 53 1,25 42
1,13 128 1,52 10
1,33 67 1,52 90
1,56 180 1,60 220
1,91 65 1,93 80
1,98 60 2,29 223
2,00 60 2,55 122
2,18 407 3,68 133



3,54 101 4,33 133
5,84 835 4,44 461
7,61 229 4,71 237

5,06 230

c) Zowel in 2018 als in 2019 hadden 3 landbouwers voorheen reeds deelgenomen voor 
andere aanplanten. 

d) Zowel in 2018 als in 2019 waren 8 van de aanvragers biolandbouwers. 

e) Indien naar de subsector wordt gekeken waar de deelnemer zijn hoogste inkomen 
realiseert, kan de verdeling zoals in tabel 2 worden gemaakt. 

Tabel 2. Categorie niet-biolandbouwers en hun procentueel aandeel binnen 
de populatie van niet-biolandbouwers die zich aangemeld hebben voor de 
steunmaatregel agroforestry

Categorie Percentage
Akkerbouw 32%
Boomkwekerij & sierteelt open lucht 4%
Gemengd gewassen-veeteelt 8%
Gemengde bedrijven veeteelt 8%
Groenten open lucht of fruit 24%
Intensieve veehouderij 12%
Niet-geclassificeerd 4%
Overige gewassen gemengd 4%
Overige graasdieren 4%

f) In 2018 had één van de aanvragers de rechtsvorm VZW, in 2019 geen enkele.

g) In 2018 werden alle inschrijvingen goedgekeurd. In 2019 werden 3 inschrijvingen 
afgekeurd. Eén dossier omdat het perceel de voorbije twee jaren niet in 
landbouwgebruik was, één dossier omdat de maximale dichtheid van 200 bomen 
per hectare overschreden was en het laatste dossier omdat de kosten voor de 
aanplant hoger waren dan wat redelijk is voor de aanleg van een 
boslandbouwsysteem.

2. Het subsidiepercentage werd voor alle inschrijvingen vastgelegd op 80% van de 
aanplantkosten (excl. BTW). Tabel 3 geeft per jaar de geraamde aanplantkosten van 
de goedgekeurde inschrijvingen.

Tabel 3. Geraamde aanplantkosten voor de goedgekeurde inschrijvingen 
voor de steunmaatregel agroforestry in 2018 en 2019

2018 120.009,46 euro
2019 182.381,95 euro

3.
a) Tabel 4. Aantal aangeplante bomen per plantseizoen voor de 

steunmaatregel agroforestry (jaar inschrijving - jaar betalingsaanvraag)
Plantseizoen Aantal aangeplante bomen
2018 - 2019 678
2019 - 2020 Nog niet bekend



b) Landbouwers zijn verplicht om afgestorven bomen binnen de twee jaar te 
vervangen.

c) Gedurende 10 jaar na de aanplant worden er controles uitgevoerd op het behoud 
van het boslandbouwsysteem. Wanneer bij een controle vastgesteld wordt dat er 
bomen afgestorven zijn, wordt een heraanplantverplichting opgelegd. Deze 
verplichting wordt vervolgens opgevolgd.

d) De controles worden uitgevoerd sinds de start van de maatregel. Voor de 
plantseizoenen 2018-2019 en 2019-2020 zijn er echter nog geen controles 
uitgevoerd. 

4. Er werden van de voorgaande toegekende subsidies geen bedragen teruggevorderd.

5.
a) Het aantal inschrijvingen stijgt jaarlijks. Het is moeilijk in te schatten in welke mate 

de mogelijkheid om boslandbouw als ecologisch aandachtsgebied (EAG) te 
activeren, meespeelt in de beslissing van de landbouwer om in te schrijven. 

In 2019 hebben vijf landbouwers in totaal 26,42 hectare ecologisch 
aandachtsgebied – type boslandbouw (agroforestry) – aangegeven. In 2020 hebben 
vier landbouwers in totaal 14,53 hectare van dat type ecologisch aandachtsgebied 
aangegeven.

b) Volgens het eindrapport ‘Agroforestry in Vlaanderen 2014-2019’ van het 
Consortium Agroforestry Vlaanderen (oktober 2019, ILVO; Bert Reubens et al.) 
komen volgende termen regelmatig terug wanneer gevraagd wordt naar de 
motivatie om met agroforestry aan de slag te gaan: vernieuwen, respect voor 
omgeving en dier, duurzaamheid, werkbaarheid, rendabiliteit, lokaal, kwaliteit en 
ecologisch verantwoord. Het inzetten op agroforestry heeft voor veel landbouwers 
ook een nut op het vlak van dierenwelzijn of het creëren van een microklimaat op 
hun percelen. Voor anderen ligt de nadruk op diversificatie van het inkomen. Ook 
een betere integratie in het landschap speelt bij vele landbouwers mee.

6.
a) De Europese regelgeving voor steun vanuit de 

plattelandsontwikkelingsprogramma’s verplicht de lidstaten een ex-post-evaluatie 
van hun programma te maken op het einde van hun programmaperiode.

b) Zowel binnen de groene architectuur van het nieuwe GLB, als de Europese 
biodiversiteitsstrategie en het Vlaams Energie- en Klimaatplan kunnen 
boslandbouwsystemen een rol spelen. Binnen de huidige GLB-periode blijf ik de 
steun voor agroforestry vanuit pijler 2 van het GLB behartigen. Vanuit een 
onderbouwde nodenanalyse, en in afwachting van de definitieve Europese 
Verordeningen voor het nieuwe GLB, onderzoek ik de mogelijke Vlaamse 
steunmaatregelen voor de nieuwe GLB-periode. Vermits de definitieve 
(voorwaarden in de) Europese regelgeving voor het volgende GLB nog niet bekend 
is, is het te vroeg om al definitieve keuzes en prognoses te maken.

7.

a) Sinds 2014 hebben drie landbouwers een premie ontvangen. Twee in 2016 en 1 in 
2018.



b) In 2014 maakte de regeling nog deel uit van PDPO II waarbij ook niet landbouwers 
recht hadden op inkomenssteun en werd de inkomenssteun toegezegd aan 11 
aanvragers. Vanaf 2015 ontvangen enkel landbouwers inkomenssteun. Voor de 3 
landbouwers uit het antwoord op 7a, werd die inkomenssteun betaald.

c) Tot en met 2014 bestond de regeling “bebossing van landbouwgrond”. In 2014 
werd er in het kader van die regeling voor 15,81 ha subsidies verleend. Vanaf 2015 
was er een nieuwe subsidieregeling waarbij ook geplant werd op plaatsen die geen 
landbouwareaal zijn. De drie dossiers waarvan sprake in het antwoord op vraag 
7a, zijn goed voor 5,59 ha.

d) Het Agentschap Natuur en Bos houdt de gegevens van ontbossingen bij die 
gebeuren in het kader van een omgevingsvergunning. Tot 2018 gebeurde dit in 
een access-databank zonder geo-gerefereerde data. Vanaf 2018 zijn de 
ontbossingsdata geo-gerefereerd in die zin dat het perceel waarop de ontbossing 
plaatsvindt, aangeduid wordt maar niet de ontbossing op zich. 
Voor een bos op landbouwgrond, jonger dan 22 jaar, dat men wenst te kappen, 
volstaat een melding aan het Agentschap voor Natuur en Bos. Omwille van het 
feit dat het een melding is zonder gevolg, wordt de oppervlakte niet systematisch 
bijgehouden.
Om die reden kan het Agentschap Natuur en Bos deze cijfers, op basis van de 
beschikbare data inzake adviesverlening, niet aanleveren. 

e) Overeenkomstig de duiding in vraag 7 e) beschikt het Agentschap voor Natuur en 
Bos niet over deze cijfers obv de adviesverlening. 


